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Вынести вопрос строительства 
в Казахстане АЭС на общенаци-
ональный референдум предло-
жил Президент РК Касым-Жомарт                            
Токаев, выступая с Посланием 
народу Казахстана 2 сентября 2024 
года. Он подчеркнул, что с учетом 
нарастания глобального энергоде-
фицита страна остро нуждается в 
надежных и экологически чистых 
источниках энергии. 

Предстоящий референдум име-
ет стратегическое значение для 
будущего независимого Казах-

стана, поэтому самые активные 
и авторитетные политические и 
общественные организации страны 
объединились в Народный штаб за 
строительство АЭС.

Представители Народного штаба 
Санира Жусупова, Рахат Турлыбай, 
Бакытгуль Куанбаева и Хилола Расул-
метова во время встречи с железно-
дорожниками обсудили актуальные 
вопросы развития энергетической 
безопасности и поделились списком 
ответов на 55 основных вопросов 
по строительству АЭС в Казахстане. 

Так, особое внимание уделено 
экологическим преимуществам 
атомной энергетики, вопросам 

подготовки кадров для атомной про-
мышленности и науки, применения 
лучших мировых практик и техно-
логий на всех этапах планирования 
и строительства. Они сообщили, 
что возведение АЭС на берегу озера 
Балхаш поможет предотвратить де-
фицит электроэнергии в нескольких 
регионах, снизить зависимость от 
импорта и стабилизировать цены 
на электроэнергию. 

– Процесс строительства АЭС будет 
находиться под контролем между-
народных организаций МАГАТЭ и 
WANO, что обеспечит соблюдение 
высоких стандартов безопасности 
и минимизирует коррупционные 

риски, – отметил Рахат Турлыбай.
Железнодорожники получили 

исчерпывающие ответы на все 
заданные вопросы и поделились 
своим мнением.

– На мой взгляд, сегодня другой 
альтернативы у нас нет. Строитель-
ство АЭС в Алматинской области 
позволит нам, железнодорожникам, 
решить проблему с перебоями элек-
троэнергии на участке Шу – Алматы. 
Прошедшей зимой мы сталкивались 
с отключениями электричества 
продолжительностью вплоть до 24 
часов. Это один их первых звонков, 

что имеется дефицит. АЭС обеспечит 
стабильное и надежное энергоснаб-
жение Шокпарской дистанции пути 
и двух регионов, – отметил испол-
нительный директор по экономике 
филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Дирекция 
магистральной сети» Ерлан Кизатов. 
– Если не останавливаться на мелких 
вопросах, а сразу перейти к верхнему 
уровню, то за счет строительства 
АЭС у нас появится возможность 
продажи квот на выбросы СО2, а 
это существенные вливания в эко-
номику страны. 

Фото Александра ЖАБЧУКА

ПРИЙТИ  К  ОБЩЕМУ  РЕШЕНИЮ
В Астане состоялась встреча представителей Народного 
штаба за строительство АЭС с работниками центрального 
аппарата АО «НК «ҚТЖ» по вопросу предстоящего 6 октября 
республиканского референдума.  

Любовь РОВБА,
Астана

Свыше 165 миллионов тонн грузов 
перевезено по сети ҚТЖ за восемь 
месяцев 2024 года.

На экспорт отправлено 55,8 миллиона 
тонн. Внутри страны перевозки железно-
дорожным транспортом выросли на 1,2% 
к уровню аналогичного периода прошлого 
года – до 109,7 миллиона тонн.

Погрузка каменного угля составила 
63,2 миллиона тонн, в том числе внутри 
страны железнодорожники перевезли 
для ТЭЦ и населения 45,4 миллиона тонн 
твердого топлива.  

Перевозка зерна по республике выросла 
на 11,3% по сравнению с прошлым годом и 
составила более 1,5 миллиона тонн. Всего 
перевезено 5,7 миллиона тонн зерна.

По итогам восьми месяцев 2024 года 
увеличилась погрузка нефтяных грузов 
на 3,2% (до 12,7 миллиона тонн), черных 
металлов – на 3,8% (до 2,9 миллиона тонн), 
железной руды и марганца – на 4,7% (до 14,2 
миллиона тонн), цветной руды и серного 
сырья – на 10,6% (до 16,4 миллиона тонн). 

Объем перевозок грузов в контейнерах 
составил 1,4 миллиона ДФЭ (+1% к аналогич-
ному периоду 2023 года), или 13,3 миллиона 
тонн (+8 %), в том числе груженых контей-
неров – 1,2 миллиона ДФЭ (+6%), порожних 
контейнеров – 0,2 миллиона ДФЭ (-26%). 

Основными перевозимыми грузами 
во внутриреспубликанском сообщении 
являются цветные и черные металлы, 
автомобили, строительные грузы.

В экспортном сообщении основными 
перевозимыми грузами являются зерно 
(25%), черные металлы (21%), цветные 
металлы (8%), продукты перемола (29%). 
Основным направлением являются Китай 
(доля – 75%), Россия (10%), Япония (4%). 

В импортном сообщении в основном 
перевозятся машины и оборудование, 
автомобили (доля – 44%), химикаты (7%), 
черные металлы (3%). Основными стра-
нами-импортерами являются Китай (доля 
– 60%), Россия (18%), Узбекистан (11%). 

Основная доля перевозок контейнеров 
приходится на транзитное сообщение, 
доля которых составляет 66% от общего 
объема перевозок грузов.

За восемь месяцев 2024 года объем пере-
возок контейнеров в транзитном сообщении 
составил 916,1 тысячи ДФЭ (+6 %).

Айлин БАУРЖАН

187ТЫС.

С  ПРИЦЕЛОМ 
НА  РОСТ

ТМД елдерінің транзиттік 
жүкке тарифтік саясатының  
жобасы осы жылдың қазан 
айының соңында Қазақстан-
да өтетін Тәуелсіз мемлекет-
тер достастығы елдері темір 

жол әкімшіліктерінің ХХХІІІ 
Тарифтік конференциясында 
қабылданады деп күтілуде.

Беларусь теміржолы бас-
пасөз қызметінің хабар-
лауынша, Брестте ТМД-ға 
қатысушы мемлекеттердің 
теміржол әкімшіліктерінің 
тарифтік келісім сарапшы-

ларының кеңесі аяқталды. 
ТМД-ға мүше мемлекеттер 
темір жолдарының келесі 
жылға арналған халықара-
лық тасымалдау бойынша 
тарифтік саясатының жобасы 
осы кеңесте әзірленген.  

Тәжірибе көрсеткендей, 
ТМД елдерінің ортақ  та-

рифтік саясаты  теміржол 
әкімшіліктеріне нарықтық 
және геосаяси жағдайды 
бағамдауға мүмкіндік беріп, 
теміржол көлігімен халықа-
ралық қатынаста жүктерді 
тасымалдауда бәсекеге қа-
білеттілігін қамтамасыз 
етеді.  

ҚР Көлік министрлігінің өкіл-
дері  Дүниежүзілік банк тобының                                            
Халықаралық қаржы корпорациясы-
ның (IFC) өкілдерімен кездесу өткізді.

Көлік вице-министрі Талғат Ласта-
ев бастаған қазақстандық және IFC 
өкілдері теміржол көлігі және авиация 
саласындағы мемлекеттік-жекешелік 
әріптестік жобаларын іске асыру шең-
берінде ынтымақтастықты кеңейту 
мәселелерін талқылады.

Қазақстандағы теміржол инфрақұрылы-
мын жаңғырту және әуежайларды 
дамыту үшін инвестициялар тартуға, 
сондай-ақ көлік қызметтерінің тиімділігі 
мен бәсекеге қабілеттілігін арттыру үшін 
озық технологиялар мен стандарттарды 
енгізуге ерекше назар аударылды.

Жібек МЕДЕТҚЫЗЫ

IFC  ӨКІЛДЕРІМЕН 
КЕЗДЕСТІ

«ҚАЗАҚСТАН ТЕМІР ЖОЛЫ» ҰК» АҚ – РЕСПУБЛИКАДАҒЫ ЕҢ ІРІ ЖҰМЫС БЕРУШІ БОЛЫП ТАБЫЛАДЫ. ҚАЗІРГІ ТАҢДА 
КОМПАНИЯДА 116 МЫҢНАН АСТАМ АДАМ ЖҰМЫС ІСТЕЙДІ. ОНЫҢ ІШІНДЕ 1100-ДЕН АСТАМЫ – МҮМКІНДІГІ ШЕКТЕУЛІ 
ҚЫЗМЕТКЕРЛЕР. БҰЛ ДЕГЕНІМІЗ – БІЗ ЕЛІМІЗДІҢ ӘРБІР АЗАМАТЫНА ТЕҢ ЖАҒДАЙ ҰСЫНА ОТЫРЫП, ОЛАРҒА ҰЛТТЫҚ 
КОМПАНИЯҒА ЖҰМЫСҚА ОРНАЛАСУҒА ТОЛЫҚТАЙ МҮМКІНДІК БЕРЕМІЗ. 

Ең алдымен өндірістік ны-
сандардың жай-күйі, қысқа 
дайындығы, Шымкент жол 
дистанциясындағы еңбек 
жағдайы тексерілді. Бас-
шылыққа Арыс – Шымкент 
– Түлкібас учаскесіндегі темір 
жолдарды, жол шаруашылығы-
ның жасанды құрылыстарын 
ағымдағы күтіп ұстау бойынша 
жұмыстар туралы ақпарат 
берілді. Шымкент жол дис-
танциясының қызметкерлері 
жолды жөндеуде рельсті бу-
нақтарды қосу кезінде алю-
миний термитті дәнекерлеуді 
қолданудың артықшылықтары 
туралы айтып берді. Станция-
дағы өрт сөндіру пойызының 
дайындығы мен әзірлігі де 
қаралды. «Кедентранссервис» 
АҚ Шымкент станциясы бой-
ынша өңірлік филиалының 
да жұмысы таныстырылды. 
Биыл 8 айда аталған филиал 
терминалында 88 мың тонна-
дан астам жүк, 2 541 жиырма 
футтық контейнер өңделген.

Шымкент торабы басшыла-
рымен өткен кеңесте қозғалыс 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету, 
еңбек қорғау, инфрақұрылым 
мен локомотив паркін күтіп 
ұстау, көлік қызметтері сапасын 
арттыру, Дарбаза – Мақтаарал 
теміржол желісін салу мәсе-
лелері талқыланды. Негізгі 
өндірістік көрсеткіштердің 
орындалуы, Сарыағаш                                                               
станциясының өткізу қабілеті 
артқаны атап өтілді. Шару-
ашылық пен қызметкерлерді 
қысқа дайындау бойынша 
тапсырмалар берілді. 

Шымкент ЖТ бөлімшесі бой-
ынша қозғалыс қауіпсіздігі ре-
визоры Ғалымжан Шуылдақов 

бұл салада өңір теміржолында 
ешқандай кемшіліктерге жол 
берілмегенін жеткізді. Жиын-
да 20 жылдан астам уақыт 
өндірісте жарақат алуға жол 
бермеген 18 еңбек ұжымы 
аталды. Компанияның Аппарат 
басшысы Серік Кеулімжаев 
Шымкенттегі персоналды 
басқару және әлеуметтік саясат 
бойынша көрсеткіштерді ба-
яндады. Ал компанияның Бас 
инженері Рамазан Садырқұлов 
еңбек қауіпсіздігі бойынша 
мәселелерге тоқталды. «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ «Магистральдық желі 
дирекциясы» филиалының Бас 
инженері Қайырбай Орынба-
ев өңірдегі магистральдық 
желі бөлімшесіне қарасты 
ғимараттардың жағдайы 
мен жөндеу жұмыстары, 
активтерді оңтайландыру 
жайын сөз етті. «ҚТЖ-Жүк 
тасымалы» ЖШС директо-
ры Марлен Көкірекбаев пен 
Шымкент ЖТ бөлімшесінің 

директоры Нұрдәулет Байға-
зиев өңір теміржолындағы оң                                                              
өзгерістер мен енді шешімін 
тауып жатқан жұмыстар, 
кейбір көрсеткіштердің орын-
далмау себептері, еңбекақыны 

көтеру, қысқа дайындық жұ-
мыстары туралы баяндады.  

– Шымкент магистральдық 
желі бөлімшесі бойынша ең-
бекті ұйымдастыру деңгейін 
арттыру және санитарлық-тұр-
мыстық жағдайды жақсарту 
жөнінде қабылданған бағдар-
лама аясында былтыр бізде 8 
ғимаратқа ағымдағы жөндеу 
жүргізілді. Биыл ЭЦ қосыны 
мен Түлкібас станциясын-
дағы ШЧ-37 байланыс үйіне 
ағымдағы жөндеу жүргізілмек. 
Қазіргі таңда жалпы жұмыстың 

15%-ы орындалды. Сонымен 
қатар былтыр шалғай телім-
дерде жұмыс істейтін ПЧ және 
ЭЧ жұмысшылары үшін 9 
модульдік ғимарат алынды. 
Қол еңбегі үлесін азайту және 

жол жұмыстарын оңайлату 
мақсатында ШЧ мекемесіне 2 
шағын механизация алынды. 
2024 жылы тағы сондай 2 
техника алу көзделуде. Жал-
пы, 2023-2024 жылдары 12 
модульдік ғимарат алынып, 
перегондарда 35 контейнер 
жылыту қосындары және 
тамақ ішу орындары ретінде 
қайта жасалды. Бұл жұмыс-
шылардың кез келген ауа 
райында жұмыс істеу қабілетін 
төмендетпеуіне ықпал етеді, 
– деп мәлімет берді Шымкент 
магистральдық желі бөлім-
шесінің директоры Алғазы 
Қойлыбаев. Кеңес жұмысы 
Шымкент жүк тасымалы және  
Шымкент магистральдық желі 
бөлімшелерінің жұмысы қа-
нағаттанарлық деп баға берді.      

Айта кетейік,  2024 жылдың 
8 айында Шымкент жүк тасы-
малы бөлімшесі бойынша жүк 
тиеу 4% өсіп, 7,4 млн тоннаны 
құраған. Шикі мұнай тасымалы 
2,5 есе, темір кені 11%, түсті 
кен 13%, химиялық және ми-
нералды тыңайтқыштар 41%, 
түсті металдар 38%, химиялық 
заттар мен сода 87% артқан.   

Шымкенттік теміржолшылар 
еліміз бойынша 6 млн тонна 
жүк тасымалдауды қамтамасыз 

етті. Экспортқа 1,3 млн тонна 
жөнелтілген.   

Салтанатты жиында сөз 
алған «ҚТЖ» ҰК» АҚ Басқарма 
төрағасы Нұрлан Сауранбаев 
көпшілікті Қазақстан теміржо-
лының 120 жылдығымен құт-
тықтап, саланың дамуына үлес 
қосқан өлке теміржолшыларын 
арнайы марапаттады. 34 адам 
түрлі марапатқа  ие болып,  
мерейтойға орай түсірілген 
бейнеролик көрсетілді.  

Оңтүстікке жұмыс сапары 
аясында компания басшылығы 
Арыс станциясына аялдап, 
ондағы вагон жуу пунктінің 
жұмысымен танысты. Сонымен 
қатар Арыс материалдық тех-
никалық жабдықтау базасына 
жүргізілген жөндеу жұмысын 
көрді және Арыс станциясын-
дағы қалпына келтіру дөңесі 
постын аралады. Одан әрі 
киелі шаһар Түркістанға та-
бан тіреген сала басшылары 
тарихи және мәдени ескерт-
кіштер тізіміне енген, 1903 
жылы салынған  көне вокзал 
ғимаратын аралап көрді.   

Компания басшысының 
жұмыс сапары әрі қарай Қы-
зылорда өңірінде жалғасады...   

Суреттерді түсірген 
Олжас АХМЕТОВ 

ШЫРАЙЛЫ  ШЫМКЕНТТЕН  БАСТАУ  АЛДЫ...
«ҚТЖ» ҰК» АҚ басшылығының 
өңірлерге жұмыс сапары оңтүстік-
ке ойысты. Үшінші мегаполиске ат 
басын бұрған компания басшылары 
бірнеше құрылымдық нысандар-
ды аралап, теміржолшылармен 
кеңес өткізді. 

Райхан РАХМЕТОВА,
Шымкент-Арыс-Түркістан

ТРАНЗИТТІК  ТАСЫМАЛҒА  АРНАЛАДЫ
Тәуелсіз мемлекеттер достастығы елдері үшін 2025 жылға жүктерді теміржол 
көлігімен транзиттік тасымалдаудың тарифтік саясатының жобасы әзірленді.

Даниял ХАМИТ,
Астана

Әлихан ҚЫРАУБАЕВ, 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ Адами ресурстарды басқару департаментінің директоры
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ӨНДІРІС

ТАСЫМАЛ

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

Әділет МҰСАХАЙ,
Астана

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

АЙМАҚ

Ислам ТАЛҒАТ,
Астана

Ұлан ОРАЗ,
Астана

Райхан РАХМЕ-

2  МЛН  ТОННА  
КӨМІР  ЖЕТКІЗІЛДІ 

Нақтырақ айтсақ, бұл – биылғы жылдың мамыр 
айынан 9 қыркүйекке дейінгі мәлімет. Көмір қажет-
тілігінің жоспары Қостанай және Павлодар облыста-
рында 100% орындалды. Мәлімделген қажеттілік 
жоспарынан жоғары Алматы, Жамбыл, Ұлытау 
облыстарына, сондай-ақ Шымкент және Алматы 
қалаларына жеткізілді. Жылу электр орталықтары 
үшін 20,3 млн тоннадан астам көмір тасымалданған. 

ҚТЖ-да көмір тасымалдау мәселесі ерекше бақылауда. 
Арнайы штаб көмір тиелген құрамдар қозғалысына 
тәулік бойы мониторинг жүргізуде. Энергетикалық және 
коммуналдық-тұрмыстық көмірдің барлық жөнелтілім-
дері вагондармен толық көлемде қамтамасыз етілген. 
Көмір түсіру және тарату тұйықтарында қарбалас жоқ.

Көмір тасымалы жоспарға 
сай жүріп жатыр. 2024-2025 
жылдардың жылу беру маусы-
мына дайындық басталғалы 
бері ел тұрғындарына темір 
жол арқылы шамамен 2 млн 
тонна тас көмір жеткізілген.   

Нұрлыбек ДОСЫБАЙ,
Шымкент

Бұл аталған нысандарға жет-
кізіліп тұрған электр қуатының 
қосып-ажырату тұтқасы екен. Олар 
өндірістік кәсіпорын немесе стра-
тегиялық нысандар болғандықтан 
электр қуаты киловатпен емес, 
ампермен өлшенеді. Сондықтан да 
мұндағы автоматтық құралдардың 
әрбірі 800 амперге дейінгі қуатты 
көтеруге қауқарлы көрінеді.    

Басқару пультін аралап жүріп, 
бұл жерден электр қуаты елді 
мекендер мен Түркістандағы 
әлеуметтік маңызы зор азаматтық 

ШЫҒЫН  ҮШ  ЕСЕ  ҚЫСҚАРҒАН
Түркістандағы электрмен жабдықтау дистанциясы орна-
ласқан ғимараттың ең үлкен бөлмесіне электр желілерінің 
қобдишасы орналасқан. Айқұш-ұйқыш қиылысқан желілер 
қобдишасының қасбетінде білектей тұтқалар мен қызыл-
ды-жасылды түймелер, электр қуатын көрсететін тілшесі 
бар сан түрлі тахометрлер «Вокзал», «Станция паркі», «Ор-
талық алаң», «Вагон паркі», «Вагон депосы», «Локомотив 
депосы», т.т. жазулармен белгіленген.

саладағы нысандарға да электр қу-
атын тарататынын білдік.  Демек, 
теміржол шаруашылығы өз ішінде 
ғана қайнамай, жергілікті тұрғын-
дардың қажетіне жарап тұр деген 
сөз. Оның үстіне теміржол саласы 
технологияның тиімді тетіктерін 
пайдалануда да кенжелеп қалған 
емес. Атап айтқанда, күндіз-түні 
жұмыс қарқынын бәсеңдетпеу 
мақсатында диодты шамдарды 
қолдану арқылы электр қуатын 
үнемдеуде. Мәселен, Түркістан 
станциясының парк аумағын 111 
жарықшам бағанасы түнді күн-
діздей ететін болса, мұның бәрі 
де 100 пайыздық көрсеткішпен 

диодты шамдарға алмастырылған. 
Соның нәтижесінде осы басқару 
пультінің автоматтарына түсетін 
жүктеме де күрт азайған. Айталық, 
спиральді қыздыру арқылы жа-
рық беретін шамдарға есептеліп, 
сапалы мыстан жасалған кейбір 
тұтқаның өткізу қуаттылығы 500 
амперлік болғанымен, қазіргі 
кезде осы тетіктен өтетін тоқ 
көлемі 80-100 ампер шамасында. 
Себеп – спиральді шамға қараған-
да, энергияүнемдеу шамының 
аз қуатпен екі есе жарық беруі-
не байланысты. Яғни осындай 
құрылғылардың артықшылығын 
талдап есеп-қисап жасасақ, қанша-

ма электр қуатының үнемделгенін 
байқауға болады.

– Мәселен, парк аумағын то-
лыққанды жарықтандыру үшін 
спиральді шамдар 20 кВт энергия 
қажет етсе, қазір оған жұмсалатын 
қуат көлемі 7 кВт қана, – дейді 
бізді басқару пультінің жұмы-
сымен таныстырған дистанцияның 
тәжірибелі электригі Сапарғали 
Меңгелбеков.

Маманның айтуынша, осы күн-
дері жарықтандыруға жұмсалатын 
энергиядан бөлек қосып-ажырату 
тұтқаларының санынан да ұшан-
теңіз үнем жасалатын көрінеді. 
Яғни басқару пультіндегі бұрынғы 

Семей магистральдық желі 
бөлімшесіне қарасты материал-
дық-техникалық жабдықтау база-
ларындағы қоймалар, өндірістік 
үй-жайлар, гараждар, сонымен 
қатар қармен күреске қолданы-
латын техникалар талапқа сай 
етілуде. Осыған дейін құрал-сай-
мандарды сақтау жағдайлары, 
арнайы киім, жол машиналары 
үшін қосалқы бөлшектер мен 
жабдықтар, құралдар алынып, 
алдағы қысқа кең көлемде қам 
жасалған болатын.

Бүгінгі таңда бөлімшедегі 
материалдық-техникалық жаб-
дықтау базасы қалыпты жұмыс 
істеп тұр. Өткен жылы қойма 
шаруашылығының ғимараты 
толыққанды жөндеуден өткізіл-
ген. Оның сыртында 2021-2023 
жылдар кезеңінде арнайы ти-
егіштер, таразылар, арбалар 
сатып алынған болатын. Қазіргі 
болжам бойынша желі бойында 
қолданылатын техника жет-
кілікті саналады. Сондай-ақ 
қажетті жағдай туындаса, көр-
шілес бөлімшелерден алдыру 
тәжірибесі де бар.  

ТОЛАСКЕЗ

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

Белгілі уақыт аралығында жасалатын 
кешенді жұмысты   Сапарбек Назыров басқа-
ратын Қырқыншы  машиналандырылған жол 
дистанциясының ауыр жол машиналары 
жүргізді. Қызылорда жол дистанциясы ба-
стығының орынбасары Нұрболат Сақтаға-
нов, Қырқыншы машиналандырылған жол 
дистанциясының  Қызылорда телімінің бас-
шысы Ербол Рүстемов, дистанцияның телім 
басшысы Бақытжан Аптаев, техник Мұрат 
Ахынбаевтар телім басында таңғы 08.20-дан 
кешкі 20.20-ға дейін 12 сағаттық толаскезге 
берілген уақытты тиімді пайдалану үшін 
барлық жұмысқа басшылық жасады. Шор-
нақ станциясы маңындағы шамамен 1000 
метр аумақтағы магистральдық теміржол 
табанын тазалау технологиялық талапқа 
сай рет-ретімен жүргізілді. Ең алдымен 
жол төсемінің ластанған қабатын тазалау-
ды бастаған RM-80 UHR №420 машинасы 
рельс шпалдары астындағы қиыршық тас 
қабатын сорып тартып алу арқылы жолдың 
шаңын аспанға көтеріп, електен өтіп кеткен 
ұнтақ тастарды айналмалы лента арқылы 

ТЕХНОЛОГИЯЛЫҚ  ТАЛАПҚА  САЙ  ТАЗАЛАНДЫ
Жылжымалы құрамдардың қозғалыс қауіпсіздігін арттыру 
мақсатында  жол жөндеу жұмыстары  жоспарға сай  жүргізіліп 
тұрады. Осы аптада Қызылорда жол дистанциясына қарасты 
бір км жолдың төсем қабатын тазалау арқылы күтімі жасалды.   

жол жиегінен алысқа лақтыра бастады. 
Осылайша 500 метрлік аумақтың тасын та-
залағаннан кейін қопсытылған топырақтай 
шашылып қалған қиыршық тастардың 
үстіне хопер-вагондарымен жаңа щебень 
төгілді. Қиыршық тас төсемінің шамадан 
тыс артық төселмеуін, рельс тізбектерінің 
орнынан ойнап кетпеуін, жалпы  телімнің 
зақымданбауын дистанция жолшылары 
бақылауда ұстады. 

– Теміржол төсемдерінің қиыршық тасты 
қабатын түрлі лас, қоқыстардан тазалау және 
жаңадан қайта төсеу кезінде жолдың үстіңгі 

балласты қабатын тазалау үшін RM-80 жол 
машинасы қолданылады. Жол үстіндегі бал-
ласты тазалау кезінде аталған техникамен 
қатар DUOMATIC, DGS-90N, PBR жол маши-
налары іске қосылды. Мысалы  DUOMATIC 
типті жол машинасы жолды түзету үшін 
қолданылса, DGS жол төсемін тұрақтанды-
ру және тығыздау үшін пайдаланылды. Ал 
PBR техникасы жол төсеміндегі қиыршық 
тасты бөлу және тегістеу үшін қажет. Бүгінгі 
толаскезде аталған техниканың барлығы 
технологиялық талапқа сай рет-ретімен 
қолданысқа енгізіліп, жолдың бабын жасап 
жатқанын көріп тұрсыздар, – деді Қызылорда 
телімінің басшысы Ербол Рүстемов.

Магистральдық жолдардың бабын жасауда 
мол тәжірибе жинаған Қырқыншы машина-
ландырылған жол дистанциясының  ұжымы 
бұл жолы да сенім үдесінен шықты. РМ-80 
техникасының бас машинисі Нұрмахан 
Еңсепов, машинистер Қайрат Қилыбаев, 
Рауан Алтынбеков, Құрбан Сапаров және 
Асқар Байменов бүгінгі толаскезде техника-
лардың кідіріссіз және үнемді жұмыстарын 
қамтамасыз ете білді. Толаскез кезінде кесте-
мен өткізілетін пойыздардың қозғалысына 
кедергі болған жоқ. 

Суретті түсірген автор

ҚЫСҚА  ҚАМДАНЫС  ҚАЛАЙ?
Семей ЖТ бөлімшесінде алдағы қысқы 
маусымға даярлық барысы кең көлемде 
жүргізілуде. Бірінші кезекте желі бойын-
дағы шаруашылықтарды дайындау назарға 
алынуда.

қажеттілігі түгенделіп, техни-
калық жабдықтар жаңалануда.  

Мәселен, бағыттамалы бұрма-
ларды қар мен мұздан тазалауға 
қолданылатын пневмообдувка-
лардан 366 бірлік әзір тұр. Осы 
жұмыстар аясында жол дистан-
цияларына қарасты компрессор 
станциялары толығымен жөн-
деуден, қайта жабдықталудан 
өтіп, жолшылар игілігі үшін 
қызмет көрсетпек. 

Алдағы уақыттағы шаралар 
қатарында теміржолшыларды 
қатаң түрдегі аттестациялаудан 
өткізу тұр. Олар қысқы мезгілде 
жұмыс істеудің талап-тәртібін 
меңгергендіктерін толық дәлел-
деулері керек. 

Ал НОД-ЖТ еңбекті қорғау 
бөлімінің бастығы Сәкен Жұ-
маділовтің айтуынша, қазіргі 
таңда арнайы киім, қыстық 
шұлық және аяқ киіммен қамту 
жұмыстары қарқынды жүргізіліп 
жатыр. Оларды шаруашылық 
бөлімінің мамандары желі бо- 
йындағы барлық мекемелерге 
уақытында жеткізіп беруде. Бұл 
жұмыстарды осы айдың соңына 
дейін толық аяқтау көзделуде. 

Алдағы уақытта барлық шаруа- 
шылықтар мен мекемелердің 
қысқа даярлық барысы тораптық 
жиындар барысында жеке қара-
лады. Жалпы, қысқа даярлық 
барысы алдағы қыркүйектің 
18-і мен 4 қазан аралығында 
өтетін күзгі комиссиялық тексеру 
кезінде жан-жақты пысықтала-
тын болады. 

Суретті түсірген автор

4 тұтқаның қызметін қазір тоқ 
өткізгіштік қабілеті жоғары әрі 
сапалы металдан жасалған бір  ғана 
тұтқа атқара алады. Одан бөлек 
жарық шамдардың қызмет көрсету 
мерзімінің ұзақ болатындығына 
назар аударсаң, аталған мекеме 
ұжымы барынша үнемді әдіспен 
жұмыс жүргізуге ден қойғандығы 
сезіледі.

Түркістандағы электрмен жаб-
дықтау бөлімшесінің диспетчерлік 
орталығында перегон мен шалғай 
учаскелерге электр қуатын қо-
сып-ажырататын басқару пульті де 
осында орналасқан. Фортепиано 
іспеттес етіп жасалған бұл пульт-
тегі түймелер шалғай аймақтарды 
жарықтандырудың негізгі тетігі 
болып табылады. Айталық, басқару 
пультіндегі бармақтың басындай 
ғана қызыл түймені басып қал-
саң, Түркістаннан 100 шақырым 
қашықта орналасқан Қостүйін 
тұйығындағы электр қуаты жалп 
етіп сөне қалады. Алайда, ол маңда 
жарық сөнгенімен, сол учаскедегі 
пойыз кідіріссіз қозғала береді. 
Себебі теміржол саласында қа-
уіп-қатер мен тосын жағдайдың 
бәрі дерлік алдын ала ескеріліп, 
жұмыс процесінің іркіліссіз жүр-
гізілуін қамтамасыз ету тиянақты 
қарастырылған. Бұл жерде де сон-

дай. Яғни негізгі желідегі электр 
қуаты сөндірілгенімен, қосымша 
желідегі қуат көзімен қозғалыс 
қалыпты жағдайда жалғаса береді.

Басқару пультінің оң жақ ше-
кесіндегі алақандай тахометрдің 
ортасында қара стрелка нені мең-
зейтінін де білдік. Ол Кентаудағы 
жылу электр станциясынан ЭЧ-24 
мекемесінің Түркістан бөлімшесіне 
беріліп тұрған электр қуатының 
көлемін көрсетіп тұр екен. Яғни 
желі арқылы осы мекемеге 10 500 
кВт электр қуаты жеткізіліп, өңірдегі 
барлық мекеме, кәсіпорындарға 
үлестіріліп отыр деген сөз. Осылай-
ша, аталған мекеме ұжымы өзіне 
тиесілі міндетті мінсіз атқарып, 
өңірдегі өндіріс орындарын электр 
қуатымен үздіксіз қамтамасыз етіп, 
өз үлесін қосып келеді.

Осы мекемеде отыз жылдан 
астам еңбек етіп, жалпы өмірінің 
45 жылын энергетика саласына 
арнаған Сапарғали Сатымбекұлы 
зейнет жасына жетіп, өткен айда 
құрметті демалысқа шығыпты. 
Сүйікті кәсібімен қоштасатын 
да уақыт жетіпті. Көңілге медеу 
етері, осы жылдар ішінде талай 
жасты кәсіпке баулып, шәкірт 
тәрбиеледі. Демек, дистанция 
жұмысы сенімді қолда.  

Суретті түсірген автор

Сонымен қатар Семей қаласын-
да орналасқан «Отын ресурстары 
орталығы» қоймасы да қатал 
маусымға әзірлік жұмыстарының 
соңғы кезеңіне көшкен. 

2012 жылы күрделі жөндеуден 
өткізілген қойманың жалпы 
ауданы 9,9 гектарды құрайды. 
Жалпы қойма 14,8 мың тон-
надан астам отынды сақтауға 
есептелген болатын. Қыркүйек 
айының алғашқы жұлдызын-
дағы көрсеткіш бойынша онда 
жалпы көлемі 1557 тонна отын 
қоры бар.

Бұл ретте желі бойындағы то-
раптық станциялардағы көмірмен 
қамту мәселесі бірінші кезекте 
назарға алынуда. Арнайы техни-

калық көмір қоры жасақталуда.
Жалпы, қазіргі таңда НЖС-6-ға 

қарасты 234 нысан әзірлік шара-
ларының соңғы кезеңінде. Әсіресе 
жол шаруашылығы бірінші кезек-
те назарға алынуда. Мәселен, Се-
мей жол дистанциясына қарасты 
39 нысан жаздың өзінде-ақ толық 
жөндеуден өткізіліп, керек-жа-
рақпен мезгілінде қамтылды. 
Теміржолшылардың жылыну 
үйшіктері де қайта жаңартылған. 
Сол тәрізді жұмыстар Аягөздегі 
ПЧ-42, Жаңа-Семейдегі ПЧ-40 
бойынша жұмыстар қазан айына 
дейін тәмамдалмақ.

Қысқасы, табиғаттың қыты-
мыр мінезіне төтеп беріп жұмыс 
жүргізулері үшін жолшылардың 

    

ЕҢБЕК ҚОРҒАУ

ТЕМІРЖОЛШЫЛАР 
ИГІЛІГІ  ҮШІН

Өткен жылы – 8, 
биыл 9 модульдік ғи-
марат теміржолшы-
лардың игілігі үшін 
пайдалануға беріл-
ді. Магистральдық 
желі бөлімшесі жаңа 
модульдік үлгідегі 
орталықтандырылған электрлік және мобильдік пост 
салуды кешенді түрде жоспарлап отыр. Айтуларынша, 
еңбек қорғаудағы осындай  елеулі бастамалар еңбек 
өнімділігін арттырып, пойыздардың  қозғалыс қа-
уіпсіздігін қамтамасыз етуге сеп болатынын тәжірибе 
дәлелдеп отыр.  

– Сонымен қатар 19 станциядағы модульдік контейнер-
лерге көпфункционалды техникалық құралдар кешені 
қойылды. Былтыр Саршыған, Шығанақ, Шу, Түрксіб, 
Тараз желілік-аппараттық байланыс залдарындағы 
ескі жабдықтар ауыстырылып, цифрландыру жүйесі 
енгізілді, – деді теміржолшылардың еңбек жағдайын 
жақсарту бағытында атқарылып жатқан жұмыстарға 
тоқталған Жамбыл магистральдық желі бөлімшесі 
филиалының бастығы Мейрамбек Кенжебаев.

 Ал келер жылға жол дистанциялары бойынша «та-
бельдік» аталып кеткен 13 модульдік ғимарат орнату 
көзделуде екен. Сонымен қатар жол машиналарына 
арналған 6 бокс ангары, 11 қойма салу жоспарланған. 

Суретті түсірген автор

Жамбыл магистральдық желі 
бөлімшесі бойынша бүгінге 
дейін санитарлық-тұрмыстық 
жағдайларды жақсарту үшін 17 
модульдік ғимарат орнатылған. 

Ардақ ҮСЕЙІНОВА,
Жамбыл
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В течение двух недель руководители отде-
ления грузовых перевозок, магистральной 
сети, ревизорского аппарата, предприятий 
проделают немалый путь на автомотрисах, 
чтобы проверить все подразделения и участки, 
работу станций, разъездов и структурных 
подразделений. В ходе осмотра специали-
сты оценят техническое состояние путей, 
сигнализации, систем электроснабжения 
и других ключевых элементов. Особое 
внимание уделят вопросам охраны труда 
и соблюдению норм безопасности на ра-
бочих местах.

Главное содержание работы комиссии по 
проведению осеннего комиссионного осмотра 
в регионе – это проверка технологической 
готовности магистрали к зиме. Не усколь-
знет от внимания комиссии и фактическое 
положение дел по подготовке средств сне-
гоборьбы, выполнению ремонтных работ, 
своевременной подготовке специалистов 
и первозимников.

В состав комиссии включены профсоюзные 
и кадровые работники, в чьей компетенции 
вопросы соблюдения трудовой дисциплины, 
оценки профессиональной подготовки и 
соответствия сотрудников требованиям 
занимаемых должностей. Профсоюзные 
работники следят за тем, чтобы права ра-

Акционерное общество «Национальная компания                      
«Қазақстан темір жолы» в соответствии с приказом предсе-
дателя Комитета по регулированию естественных монопо-
лий Министерства национальной экономики Республики 
Казахстан от 28 августа 2024 года № 78-ОД уведомляет об 
утверждении временных компенсирующих тарифов на 
регулируемые услуги в сфере подъездных путей при от-
сутствии конкурентного подъездного пути акционерного 
общества «Национальная компания «Қазақстан темір жолы» 
с 1 октября 2024 года до отмены настоящего приказа:

- по услуге по предоставлению подъездного пути для проезда 
подвижного состава при условии отсутствия конкурентного 
подъездного пути в размере 163,74 тенге вагон/км (без НДС);

- по услуге по предоставлению подъездного пути для маневро-
вых работ, погрузки-выгрузки, других технологических опера-
ций перевозочного процесса, а также для стоянки подвижного 
состава, не предусмотренной технологическими операциями 
перевозочного процесса, при условии отсутствия конкурент-
ного подъездного пути в размере 54,65 вагон/час (без НДС).

Объявление

В настоящее время на складах 
области имеется существенный 
запас топлива – около 545 тысяч 
тонн. Согласно анализу, потреб-
ность угля на отопительный се-
зон 2024-2025 годов составляет 
1,147 миллиона тонн. Из них 232 
тысячи тонн определены на ком-
мунально-бытовые нужды и 915,2 
тысячи тонн на нужды населения. 
Таким образом, акиматы городов 
и районов принимают все меры по 
своевременной заготовке топлива 
на важные теплоисточники. Кроме 
того, ведется активная работа с 
жителями населенных пунктов по 
заблаговременному приобретению 
твердого топлива. Также внимание 
уделяется и качеству угля, так как 
от этого зависит, насколько тепло 
будет в домах карагандинцев. 

Бывало так, что некоторые 
недобросовестные поставщики 
угля осуществляли смешение 
качественного угля со шламом, 
и это впоследствии давало нега-
тивный результат – отсутствие 
теплового эффекта и проблемы 
с загрязнением окружающей 
среды. Отныне покупатели вправе 
требовать чек фирмы, у которой 
был приобретен уголь. Если ка-
чество хромает, то потребитель 

вправе обратиться с доказатель-
ством в департамент Комитета 
технического регулирования и 
метрологии по Карагандинской 
области. К счастью, на сегодня 
таких фактов в регионе зареги-
стрировано не было.

Как правило, жители области 
взвешенно и скрупулезно отно-
сятся к приобретению твердого 
топлива, чтобы с приходом холодов 
не мерзнуть в своих жилищах. 

ЗАПАСЫ  УГЛЯ  НА  ПОЛГОДА  ВПЕРЕД
На сегодняшний день в Карагандинском 
регионе делается большой упор на поставку 
твердого топлива, так как не за горами зима 
и жители области должны быть обеспечены 
углем в холодное время года.

Светлана МОГАЙ,
Караганда

К примеру, жительница района 
Михайловка Карагандинской 
области  Тамара Цигунова уже 
сделала запас шубаркольского 
угля. С ее слов, на зиму она поку-
пает около восьми тонн угля для 
своего четырехкомнатного дома. 

– Вся процедура закупа угля 
проходит без ажиотажа и очереди, 
и это, конечно же, радует нас. 
На мой взгляд, именно таким и 
должен быть организационный 
процесс, – говорит она.

По словам начальника станции 
Майкудук Еркена Садыкова, 
сегодня средняя цена за тонну 
шубаркольского угля составляет 
около 15 тысяч тенге. В настоящее 
время на станции расположены 
два тупика. 

– Вагоны с углем разгружаются 
своевременно и без задержек, – 
рассказывает он. – После борьбы с 
перекупщиками жители населен-
ных пунктов стали приобретать 
уголь из первых рук без накру-
ченных цен. И это большой плюс. 

– Ситуация с твердым топливом 
в шахтерской столице остается 
стабильной, в связи с этим жи-
тели могут приобретать уголь 
без особых проблем в порядке 
очередности, – заключил Еркен 
Садыков.  

Фото автора 
 

ОСМОТР

ПРЕДСТОИТ  ОСЕННИЙ  ЭКЗАМЕН
В Алматинском отделении грузовых перевозок и отделении маги-
стральной сети стартовал осенний комиссионный осмотр. Целью 
мероприятия является проверка состояния инфраструктуры, 
подвижного состава и оборудования для обеспечения безопасной 
эксплуатации в предстоящий зимний период. 

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматинская область

ботников были соблюдены. Такое участие 
способствует комплексному подходу к ос-
мотру, обеспечивая не только техническую 
проверку, но и внимание к социальным 
аспектам и условиям работы персонала.

Начнется осмотр с участков Достык – Бес-
коль – Актогай, Актогай – Саяк, затем Матай 
– Уштобе – Сарыозек, далее Алтынколь – Ше-
лек, Шелек – Жетыген, станции Алматы-2 и 
Алматы-1, а завершающим аккордом станет 
железнодорожная ветка Отар – Алматы-1.

Завершится осмотр в регионе 27 сентя-
бря. По его итогам состоится расширенное 
совещание, где будут озвучены лучшие 
подразделения и станции, а также недочеты, 
требующие исправления.

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

Как сообщил началь-
ник отдела по организа-
ции технологического 
процесса и сервиса 
отдела вокзального хо-
зяйства Толеген Сама-
тов, на вокзале станции 
Сарыколь сторонними 
организациями были 
проведены работы по замене тамбура здания вокзала, 
на станции Есиль проведен ремонт отмостки фасада 
здания вокзала и края пассажирской платформы, на 
станции Державинская – отмостки фасада здания вок-
зала и пандуса. Также был произведен косметический 
ремонт зала ожидания вокзала Костанай. Кроме этого, в 
преддверии зимы провели работы по текущему ремонту 
систем отопления зданий вокзалов: Сарыколь, Коскуль, 
Баранкульская,Тасты-Талды. 

– В настоящее же время завершаются работы по текущему 
ремонту козырька кровли вокзала Аркалык, по замене 
теплотрассы вокзала Железорудная и по ремонту кровли 
здания вокзала Шоккарагай, – говорит Толеген Саматов.  

Фото автора

ЗА ЛЕТО ОБНОВИЛИСЬ

В Костанайском регионе завершают летний 
ремонтный сезон на объектах вокзального 
хозяйства.

Сейчас полным ходом идет 
ремонт прилегающей территории 
павлодарского вокзала. Подряд-
чик обновит асфальт, бордюры 
и брусчатку, установит лавочки, 
урны и опоры освещения, в том 
числе заменит часы, у которых 
в последнее время часто стали 
останавливаться стрелки. 

– Народ жаловался на работу 
привокзальных часов, поэтому 
решили заменить механизм 
на электронный. К тому же 
модернизация проводится и в 
рамках капитального ремон-
та, – сообщила руководитель 
пресс-службы акима города Айнура Садвокасова.

В свою очередь глава города поручил завершить все 
ремонтные работы на вокзале до конца сентября.

Фото автора

ПЯТЬ  МИНУТ

Привокзальные часы в ближайшее время 
станут электронными. Причина рекон-
струкции – регулярная остановка стрелок. 

Айдана ЕРТАЙ,
Павлодар

Внедрение навигационных пломб для отсле-
живания определенных грузов, пересекающих 
территории двух и более государств – членов 
ЕАЭС, уже в этом году станет обязательным. Все 
необходимые документы приняты, осталось лишь 
провести внутренние процедуры согласования в 
каждой из стран союза, в том числе установить 
тарифы на использование устройств.

В конце августа на портале Открытые НПА 
опубликовали проект приказа Министерства 
цифрового развития, инноваций и аэрокосми-
ческой промышленности РК. После публичного 
обсуждения озвучено, что в среднем установка, 
отслеживание и снятие одной пломбы в Казах-
стане обойдется перевозчику в 108 тысяч тенге: 
41 351 тенге – установка, 28 477 тенге – транзит 
по территории государства – члена ЕАЭС и 37 
874 тенге – снятие пломбы. 

Устройства необходимо будет устанавливать 

на подвижной состав, следующий по железной 
дороге (контейнеры, вагоны и т.д.), а также 
грузовой автотранспорт при ввозе товаров 
на территорию ЕАЭС. 

Пломбы являются обязательными для пере-
возки таких грузов, как алкогольная продук-
ция, табачные изделия, а также продукция, 
запрещенная к ввозу хотя бы одной из стран 
ЕАЭС. Перечень может быть расширен. За 
отслеживание товара по территории каждого 
государства будут ответственны националь-
ные операторы этих стран. В Казахстане это 
Институт космической техники и технологий.

На новость о тарифах уже отреагировали 
в НПП «Атамекен». Бизнес-сообщество Ка-
захстана озвучило общее мнение о том, что 
навигационные пломбы не должны ухудшать 
положение перевозчиков, а напротив, призва-
ны освободить их от ненужных досмотров и 
таможенного сопровождения.

Предложенные тарифы в целом поддержи-
ваются, однако бизнесмены просят преду-

УЧЕСТЬ  МНЕНИЕ  КАЖДОГО

ТЕХНОЛОГИИ

В Казахстане установили тарифы на 
отслеживание перевозок грузов с по-
мощью навигационных пломб. 

смотреть возможность при необходимости по 
запросу пересмотреть их повторно «с учетом 
результатов участия Казахстана в экспери-
менте по применению навигационных пломб 
в отношении отдельных категорий товаров, 
перемещаемых в соответствии с процедурой 
таможенного транзита». 

Так, управляющий директор департамента 
экономической интеграции НПП «Атаме-
кен» Альнур Данишев считает, что по итогам 
эксперимента необходимо провести оценку 
фактических затрат на транзитные перевозки 
и сравнение итоговых цен на товары.

– Это связано с тем, что ранее озвученные 
бизнес-сообществом риски, в частности, нео-
боснованные расходы бизнеса в виде уплаты 
за навигационные пломбы и соответственно 
удорожание импортируемых и экспортируемых 
товаров, сохраняются, – отметил Альнур Данишев.

По мнению бизнесменов, тариф должен 
включать в себя только расходы на отслежи-
вание перевозки, а затраты на содержание 
компании и закупку оборудования должны 
быть покрыты иными источниками финан-
сирования, такими как банковские займы или 
государственные гранты. Кроме того, тарифы 
не должны включать расходы на другие виды 
контроля, которые могут сохраняться, несмотря 
на применение навигационных пломб.

Предложения и замечания от бизнеса мог-
ли быть учтены до 10 сентября, пока проект 
приказа о тарифах находился на стадии рас-
смотрения в Нацпалате.

Любовь РОВБА,
Астана

Мероприятия направлены на борьбу с 
наркотическими веществами, в том числе 
предотвращение их транзита, употребления, 
культивирования.

– Наши работники выступают за здоровый 
образ жизни, поэтому мы с готовностью 
включились в акции в рамках ОПМ, которые 
проводили представители линейного отдела 
полиции на станции Риддер, – информировал 
начальник станции Риддер Ерасыл Бакытбеков. 

Начальник ЛОП на станции Риддер старший 
лейтенант полиции Нуржан Кунтышев объ-
яснил, что в акциях также приняли участие 
работники ПТО Оскеменского эксплуатацион-

ного вагонного депо, ВЖДО, локомотивного, 
путевого хозяйств, связисты. 

– ОПМ «Қарасора» проводится по всему 
Казахстану с 1 июня по 31 октября. В нем 
задействованы все наши сотрудники. Мы ор-
ганизуем мероприятия, ежемесячные акции, 
беседы, – говорит Нуржан Кунтышев. 

Такие же мероприятия линейные отделы 
полиции проводили на станциях Оскемен-1 
и Шемонаиха. Только от железной дороги 
в этих беседах приняли участие несколько 
десятков человек.

По информации Нуржана Кунтышева, чет-
верг и пятница в линейном отделе полиции 
на станции Риддер объявлены профилакти-
ческими днями. В это время сотрудники ЛОП 
раздают брошюры, проводят разъяснительные 

АКЦИЯ

СООБЩА – ЗА  БЕЗОПАСНОСТЬ  И  ЗДОРОВЬЕ
На станции Риддер железнодорожники 
и сотрудники полиции на транспорте 
провели совместную акцию в рамках 
республиканского ОПМ «Қарасора». 

беседы, читают лекции в коллективах, шко-
лах и показывают видеоролики, как вести 
себя вблизи железной дороги, в том числе 
во время движения поезда, как правильно 
переходить пути.  

Профилактические мероприятия с населе-
нием проводят и сами железнодорожники. 
По словам Ерасыла Бакытбекова, работники 
станции Риддер недавно организовали беседы 
в учебных заведениях города, обращались к 
жителям по телевидению с просьбой соблюдать 
требования безопасности на железной дороге. 

Фото Нуржана КУНТЫШЕВА

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

По легенде, в пасажирском 
пригородном поезде сообщением 
Актогай – Достык  пассажирка 
стала жаловаться на появление 
сыпи по всему телу, увеличение 
лимфоузлов, слабость, чувство 
озноба, а также на головную 
боль, ломоту в мышцах и суста-
вах. В срочном порядке были отработаны схемы оповещения 
служб,  выставлены посты охраны (ЛОП,ВЖДО). Также 
проведена отцепка  пассажирского вагона с последующим 
выставлением на санитарный тупик. В ходе мероприятия 
отработаны процедуры изоляции больной, оказания первой 
помощи, эвакуации пассажирки и последующей дезинфек-
ции территории. Эпидемиологическая группа обследовала 
очаг заражения, экстренно больную   госпитализировали 
в сельскую больницу поселка Достык. Далее в очаге забо-
левания была проведена заключительная дезинфекция.

Особое внимание уделялось координации действий между 
различными службами и соблюдению мер  безопасности. 
Учения прошли успешно, продемонстрировав готовность 
сотрудников к оперативным действиям в случае угрозы  
расппространения опасной инфекции.  

Фото автора

ГОТОВЫ  К  ДЕЙСТВИЯМ

На вокзале станции Достык 
проведены тренировочные 
учения по отработке действий 
причастных и экстренных служб 
при выявлении пассажира, 
заболевшего оспой обезьян. 

УЧЕНИЯ

Милена КАИРОВА,
станция Достык

АКТУАЛЬНО

!

Инфраструктура
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Спорт

 Білуімізше, Арыс – ежелден 
темір жолшылар қаласы аталып 
кеткен ғасырдан астам тарихы бар 
ірі тораптық станция. Болашағын 
осы саламен байланыстырған 
білікті маманға онда мүмкін-
дік мол. Рас, Сарышағанды да 
теміржолшылар кенті деп атай-
ды. Жеті мыңға жуық халқы бар 
елді мекен тұрғындарының 70 
пайыздан астамы шойын жол-
дан табыс тауып отыр. Десе де, 
ауқымы мен мүмкіндігі жағынан 
Арыспен салыстыруға келмес.

– Теміржолшының еңбек және 
өмір жолы тура осы шойын жол-
дың өзі секілді. Қай кезде қайда 
бастап апарарын, қай жерде 
қандай еңбек ұжымымен жолы 
түйісерін білмейді. Сенім ар-
тып, жауапкершілік жүктесе, 
шақырған өңірге барады, белді 
бекем буып, қызмет етеді. Әкем 
Сейдалы Сәметұлы ШЧ-38 – 
Арыс белгі беру және байланыс 

Болашақтықтардың Ақтау 
қаласынан көтерме бағамен 
әкелінген  жеміс-жидектер мен 
азық түліктерге сұранысы жоғары 
болғаны соншалық, өнімдердің 
бәрі пышақ үстінен үлестірген-
дей сатылып кетті. Тұрмыстық 
керек-жарағына облыс орта-
лығынан 150 шақырым жердегі  
Жаңаөзен қаласына пойызбен 
қатынайтын станция тұрғын-
дары үшін бұл үйіне кіргізіп 
бергенмен бірдей болды. Оның 
үстіне көтерме бағадағы базар-
дан келгендіктен өнімдердің 
арзандатылған бағада болып, 
қалтаға көп салмақ түсірмегені 
халықтың керегін артығымен 
алуына мүмкіндік туғызды. 

– Теміржолдың қолдауы, Бола-
шақ ауылдық округі әкімдігінің 
ұйымдастыруымен ауылымызда 
жәрмеңке болып жатыр. Соңғы 
рет осыдан он жыл бұрын, 2014 
жылы ұйымдастырылған, бұл – 
екінші рет. Жәрмеңкеге Ақтау 
қаласындағы «Асар-С» көтерме 
базарының кәсіпкерлері қаты-
сып, төмендетілген бағада азық-
түлік өнімдерін ұсынды. Онда 
1 тонна картоп, 500 келі жуа, 
сәбіз, орамжапырақ, қызылша, 
қарбыз, қауын, қызанақ, қияр, 
300 келі ұн, 200 келі күріш, 300 
келі қант, 200 келі макарон, 
сүт, сұйық май, тауық еті және 

кептірілген жемістер және тағы 
басқа өнімдер түгел сатылып 
кетті. Ауыл әкімдігінің айтуынша, 
енді бұл бастама алдағы уақыт-
та да жалғасып, ет өнімдері де 
келетін болады. 

Азық-түлік өнімдерінің та-
сымалына қолдау көрсетіп, 
ұйымдастырған Маңғыстау 
жүк тасымалы қосалқы бөлімі-
не, Болашақ станциясының 
басшылығына және осы ша-
раға мұрындық болған ауыл 
әкімдігіне тұрғындар атынан 
алғыс айтамыз. Тағы да осындай 
азық-түліктердің жеткізілуін 
асыға күтеміз, – дейді Бола-
шақ өрт сөндіру пойызының 
қызметкері, Болашақ ауылы 
Қоғамдық кеңесінің төрағасы 
Ерболат Бытықов.

Ауылда тек үш дүкеннен бөлек 
үлкен сауда орындары  бол-
мағандықтан болашақтықтар 
үшін бұл жәрмеңке таптыр-
майтын мүмкіндік. Сатылған 
тамақ өнімдері Жаңаөзендегі 
бағадан төмен, облыс орта-
лығындағы көтерме бағамен 
бірдей. Сондықтан халқының 
басым бөлігін теміржолшылар 
құрайтын Болашақ тұрғындары 
жәрмеңке тұрақты өтіп тұрса 
деп тілек айтады.  
Шахида ЖҰМАН, Маңғыстау

 Суретті түсірген автор

АРЫСТАН  САРЫШАҒАНҒА   ДЕЙІН...
Тоғыз жолдың торабы 
Арыс қаласында туып-
өскен Мақсат Исаевты 
Сарышағанда жолық- 
тырдық. Сондықтан 
Мақсатқа алғашқы са-
уалымыз «Бұл жерге 
қалай келдіңіз?» болды.
Кейіпкеріміз әңгімені 
әріден бастады. 

аға электромеханигі, Арыс-2-
Құмшағыр учаскесінде телім 
бастығы қызметтерін атқарды. 
2012 жылы Сарышаған белгі 
беру және байланыс дистанция- 
сы директорының орынбасары 
лауазымына тағайындалып, 2016 
жылдан бері бас инженер болды. 
Қазір орталық лабораторияда 
төл құжаттар бөлімінің бастығы. 

– Бұл сала да әскери қыз-
мет секілді. Сенім артып, қай-
да шақырса сонда барасың. 
Теміржолшылар қаласынан 
теміржолшылар кентіне осы-
лай келдім, – деді Мақсат Исаев.

Мақсат Сейдалыұлы әулетте 
кенже ұл екен. Алты ағасы, екі 
әпкесі де тағдырын теміржолмен 
байланыстырған. Жұбайы Ай-
гүл, қызы Сәулет пен үлкен ұлы 
Әділет те теміржолда бірнеше 
жыл тәжірибе жинап үлгерген ма-
мандар. Тек кенже ұлы ғана қазір 
Астанада теміржол колледжінде 
білім алып жатыр. Бүгінде Исаев-
тар әулетінің 20-ға жуық мүшесі 
шойынжолда тер төгіп жүр екен, 
тұтас еңбек өтілдері – 354 жыл.

Жалпы, басқа салаға қарағанда 
теміржолда еңбек дәстүрі мен 
ұрпақтар сабақтастығы нық 
сақталатынын байқауға болады. 
Президент Жолдауында айтылған 
«Адал азамат – Адал еңбек – 
Адал табыс» қағидатының нағыз 
көрінісі – осы шойын жолдың 
бойында десек, қателеспейміз.

Ардақ ҮСЕЙІНОВА, Жамбыл

БОЛАШАҚҚА  
ЖӘРМЕҢКЕ   КЕЛДІ

Болашақ станциясында ауылшаруашылық өнім-
дерінің жәрмеңкесі өтті. Қиырдағы шекаралық 
станция халқы үшін бұл кереметтей сый болды. 
«Жәрмеңке келді» дегенді естіген алақандай 
ауылдың халқы тайлы-таяғы қалмай осында жүр.

  

Важное спортивное событие 
года собрало более двух тысяч 
спортсменов из 25 стран. В со-
ставе нашей команды выступили 
16 взрослых спортсменов – ра-
ботников АО «НК «ҚТЖ», и двое 
детей железнодорожников.

По словам одного из основа-
телей и лидеров спортивной 
команды ҚТЖ Railways athletics 
club Батыра Котырева, участни-
ки проявили волю к победе на 
каждом этапе гонки и достигли 
финиша в установленный лимит 
времени.

– На первом, водном, этапе 
температура воздуха была плюс 
11 градусов, ветер – 16 метров 
в секунду, температура воды 
– плюс 19 градусов, – говорит 

РЕЗУЛЬТАТ  УПОРНЫХ   ТРЕНИРОВОК
Десятки болельщиков под громкие аплодисменты встретили в столич-
ном аэропорту команду Kazakhstan Railways Team. Железнодорожники 
заняли шестое место на международных соревнованиях по триатлону 
Samarkand Challenge в Узбекистане.

нам удалось показать отличный 
результат. Я, как лидер нашей 
команды, очень горжусь каждым 
ее членом. 

Отличились на всех этапах 
соревнования и наши железно-
дорожницы. Среди 11 команд 
они заняли шестое место. 

– Для нас это было приятной 
неожиданностью, ведь у нас 
было всего два месяца для того, 
чтобы подготовиться к данным 
соревнованиям. Но, несмотря 
на это, нам удалось достичь 
превосходного результата, – 
поделилась главный менеджер 
департамента производствен-
ной безопасности и экологии 
Алтынай Жатканбаева. 

По результатам международ-
ного турнира команда железно-
дорожников Казахстана заняла 
шестое место, что дает ей право 
участвовать в предстоящем чем-
пионате мира, который состоится 
в мае 2025 года.

Айлин БАУРЖАН, Астана
Фото Александра ЖАБЧУКА

Ровно 44 года отдала железной 
дороге наша героиня – уроженка 
Караганды. Ее мама трудилась 
швеей в ателье, а отец – мастером 
в Карагандинской дистанции 
электроснабжения. Изначально 
Ольга Какенова мечтала поступить 
в Карагандинский государствен-
ный университет на факультет 
«Финансы и кредит», однако для 
осуществления желания ей не 
хватило нескольких баллов. 

– Чтобы не терять время, я устрои-
лась на должность оператора отдела 
учета в Карагандинское отделение 
дороги. В течение  года я старалась 
всесторонне развиваться. Со време-
нем пришло понимание того, что 
профессия мне по душе, и уже стала 
задумываться о карьерном росте. 
В связи с этим я решила получить 
образование по железнодорожной 
специальности, – говорит Ольга 
Какенова. – Окончила Целино-

градский железнодорожный тех-
никум и Алматинскую академию 
экономики и статистики

С большой теплотой женщина 
вспоминает своего первого на-
ставника  – Гульнару Зияшевну 
Сарсекееву, которая научила ее 
главным азам в работе и привила 
любовь к профессии. 

– Изначально я трудилась в 
должности оператора, техника, 
экономиста, инженера, инжене-
ра первой категории, ведущего 
инженера, старшего ревизора и 
лишь затем стала начальником 
Карагандинского регионального 
отдела департамента бизнес-анали-
тики. Все задуманные мною планы 
со временем были осуществлены. 
Хотелось бы отдельно остановиться 
на своем коллективе –  дружной 
команде профессионалов, облада-
ющих необходимыми знаниями в 
области статистики, в анализе дан-

ЛЮБОВЬ  К  РАБОТЕ  И  КОЛЛЕКТИВУ 
Внимательность, скрупулез-
ность, стремление к развитию, 
ответственность за конечный 
результат –  такие качества в 
работе своих подчиненных 
ценит начальник Карагандин-
ского регионального отдела 
департамента бизнес-анали-
тики филиала АО «НК «ҚТЖ» – 
«Многофункциональный центр 
обслуживания» Ольга Какенова. 

ных и работе с информационными 
системами, – делится женщина. 
– Мы занимаемся сбором, обра-
боткой и анализом информации 
как из внутренних источников, 
так и из внешних, а еще отвечаем 
за внедрение единых принципов 
ведения аналитической и стати-
стической работы. Моей задачей, 
как руководителя, является не 
только организация и контроль 
всех этапов сбора и анализа дан-
ных на региональном уровне, но 
и создание условий для взаимо-
действия между подразделениями, 
чтобы информация была полной, 
актуальной и своевременной.

Отдельной темой разговора для 
Ольги Какеновой стала ее семья. 

– У меня двое взрослых детей, 
трое внуков. Работа моих детей 
не связана с железной дорогой. 
Мой супруг умер в 2015 году. Он 
долгое время работал в должности 
главного ревизора Карагандинского 
участка региональных ревизоров 
департамента безопасности дви-
жения, – делится женщина. 

Свободное от работы время Ольга 
Какенова старается проводить с 
внуками, а еще у нее есть хобби – 
выращивание домашних цветов. 
Увлечение помогает отвлечься от 
работы и плохого настроения, а 
также справиться со стрессом. 

 Светлана МОГАЙ, Караганда
Фото автора 

Айта кету керек, теміржолшылар арасында 
жаяу жүгіруден бұқаралық спорт жақсы 
дамыған. Бірқатар сала қызметкерлері 
қаладағы жеңіл атлетика бойынша жат-
тықтыратын түрлі клубтарға, спорттық 
секцияларға да мүше. Соның аясында 
әсіресе облыс, республика көлеміндегі 
әртүрлі сайыстарға жиі қатысып тұрады.  

Жуырда аймақтағы марафоншылардың 
басын қосқан «Abai joly 100 miles» атты 
сайыс болып өтті. Жыл сайын дәстүрлі 
түрде өткізілетін байқауға биыл Семей 
магистральдық желі бөлімшесінің техни-
калық бөлімінің бастығы Нұрлан Бегәділов 
арнайы қатысып, бақ сынады.    

– Спортты серік ететін түрлі сала өкілдері, 
соның ішінде кәсіби жеңіл атлеттердің өзі 
жоғары даярлықпен келген байқаудың 

оңай болмасы белгілі. Сондықтан бұл 
байқауға барарда жүрексінгенім рас. Де-
генмен өзімді бәйгеге қосар аттай баптап, 
бірнеше күн тыңғылықты әзірліктен өтіп, 
сынға түсіп көрдім, – дейді ол. 

Жарысқа қатысушылар Семейден Жи-
дебайға апаратын, «Абай жолы» аталатын 
көне сүрлеу тас жолдың бойымен жүгірді. 
6 шақырымдық сайыс жолына шыққан 
желаяқ теміржолшы өз жасы бойынша 
бірінші орынды жеңіп алса, жалпы қаты-
сушылар бойынша жүлделі үшінші орынды 
қанжығаға байлады. Жарыстың салтанат-
ты рәсімінде оған арнайы кубок, медаль 
және ақшалай сыйлықпен бірге зайыбы 
екеуіне Түркияға жолдама тарту етілді. 

Абай ЕРТІС, Семей
Суретті түсірген автор

«ABAI  JOLY   100  MILES»  
САЙЫСЫНЫҢ   ЖЕҢІМПАЗЫ     

Семейлік теміржолшылар 
Абай облысы көлемінде 
ұйымдастырылып жүрген 
түрлі спорттық жарыстарға 
қатысып, жүлделі орындарға 
қол жеткізуде. Әсіресе шағын 
футбол, үстел теннисі, экс-
тремалды атлетика және 
алыс қашықтыққа жүгіру 
бойынша жетістіктер көп. 

На прошедшем в Алматы первенстве страны по 
национальному виду спорта,  собравшем более ста 
атлетов из разных уголков Казахстана,  инструктор 
по спорту Акмолинского филиала ОО «Казпрофтранс» 
Болатбек Кажаев занял третье место в весовой ка-
тегории до 74 кг,  дивизион М-7 (60 лет и старше).

Железнодорожник является многократным побе-
дителем и призером чемпионатов разного уровня. 
Он – Почетный деятель спорта Казахстана, мастер 
спорта СССР по самбо, а также Казахстана по бое-
вому самбо, национальный судья по самбо, қазақ 
күресi, джиу-джитсу, неоднократный чемпион  по 
грэпплингу, дзюдо среди ветеранов.

Любовь РОВБА,
Фото автора

БРОНЗА 
ЧЕМПИОНАТА  РК

Железнодорожник из Атбасара стал 
бронзовым призером чемпионата 
Республики Казахстан по қазақ күресі 
среди ветеранов.

Батыр Куанышевич. – Кроме того, 
спортсменов ожидали затяжные 
спуски и подъемы, переходящие 
в резкие повороты на автомо-
бильной магистрали, которые  
заставляли понервничать каж-
дого. Во время заключительного 
бегового этапа температура 

воздуха достигла 30 градусов 
тепла. Трасса «бетонка» – очень 
жесткое покрытие и далеко не 
комфортно для бегунов. На пунк-
тах питания кончалась вода, и 
организаторам пришлось дово-
зить воду на электросамокатах. 
Но, несмотря на все трудности, 

дистанциясында электромонтер 
болып 42 жыл, анам Райхан 
Сарманқызы Арыс вагон пайда-
лану депосында вагон қараушы 
болып 32 жыл жұмыс істеген. 
Олардан тараған 8 ұл-қыз түгел 
осы саланы таңдадық. Екі ағам – 
Астанада, біреуі – Қызылордада, 
тағы бірі – Ақсу-Дегелең бойында, 
басқалары Арыста еңбек етіп 
жүр, – деді  Сарышаған белгі беру 
және байланыс дистанциясының 
қызметкері Мақсат.

Мақсат Исаев 1999 жылы Та-
раз қаласында электромеханик 
курсын бітірген соң жұмысқа 
орналасып, өндірістен қол үзбей 
Алматыдағы М.Тынышбаев 
атындағы Көлік және коммуни-
кациялар академиясында оқып, 
2006 жылы жоғары білім алады. 
Шанақ-Шеңгелді учаскесінің 


